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Üdvözlő távirat 
Losonczi Pál, a Magyar Népköztársaság Elnöki Ta-

nácsának elnöke; Lázár György, a Magyar Népköztár-
saság Minisztertanácsának elnöke üdvözlő táviratot 
küldött a Kambodzsai Népköztársaság nemzeti ünne-
pe alkalmából Heng Samrin elvtársnak, a Kambodzsa 
Megmentésének Nemzeti Egységfrontja elnökének, a 
Kambodzsai Népi Forradalmi Tanács elnökének. 

A Kambodzsai Népköztársaság nemzeti ünnepe al-
kalmából a Magyar Szocialista Munkáspárt Központi 
Bizottsága, a Magyar Népköztársaság Elnöki Tanácsa, 
országgyűlése. Minisztertanácsa, a magyar nép és a 
magunk nevében testvéri üdvözletünket és jókívánsá-
gainkat küldjük Önnek, a Kambodzsa Megmentésének 
Nemzeti Egységfront ja Központi Bizottságának, a Népi 
Forradalmi Tanácsnak és az egész kambodzsai népnek 
— ír ják a magyar vezetők, újabb sikereket kívánva 
Kambodzsa újjáépítéséhez. 

Környezet-
védelem 

Szálljon tiszta levegő a ké-
ményekből! — így is megfo-
galmazhatnánk a tegnap, 
csütörtökön délelőtti környe-
zetvédelmi ankét jelmonda-
dát. 

A témában érdekelt csaknem 
kétszáz szakembernek elő-
ször a gyártmánytervezéssel 
és -fejlesztéssel foglalkozó 
mérnökök tartottak előadá-
sokat, referátumokat a kör-
nyezetvédelmi készülékekről 
és berendezésekről. 

Autós-
Befejeződött az HSZEP1 találkozó 

X. kongresszusa 
A párt főtitkárává ismét 

Enoh Honeokort választották 
% Berlin (MTI) 
A Német Szocialista Egy-

ségpárt vezető szerveinek 
megválasztásával csütörtö-
kön befejeződött a párt X. 
kongresszusa. 

A délelőtti zárt ülésen a 
kongresszusi küldöttek meg-
választották az ú j Központi 
Bizottság és Központi 
Revíziós Bizottság tagjait, 
majd a KB a maga sorai-
ból megválasztotta a vezető 
szerveket. 

A választás eredményét 
Erich Honecker ismertette a 
kongresszusi küldöttekkel. 

Az NSZEP KB főtitkárává 
ismét Erich Honeckert vá-
lasztották meg. 

A Központi Bizottság tit-
kárai közül megerősítették 
tisztségében Hermann 
Arent, Horst Dohlust. Kürt 
Hagert, Joachim Herrmannt, 
Werner Jarowinskyt, Inge 
Lángét, Günter Mittagot és 
Paul Vernert. A régi KB-
titkárok közül a 77 eszten-
dős Albert Norden profesz-
szor visszavonult és Ger-
hard Grüneberg, a közel-
múltban hunyt el. Központi 
Bizottsági titkárrá válasz-
tották Werner Felfét, Hal-
le megyei első titkárt, aki 
eddig is a Politikai Bizottság 
tagja volt. 

A KB Politikai Bizottsá-
gának összetétele változat-
lan maradt, Gerhard Grüne-
berg és Albert Norden he-
lyére nem választottak ú j 
tagot. A PB tagjai: 

Hermann Axen. Horst 
Dohlus, Werner Felfe, Kurt 
Hager. Joachim Herrmann, 
Heinz Hoffmann. Erich Ho-
necker, Werner Krolikows_ 
ki. Erich Mielke, Günter 
Mit tag. Erich Mückenberger. 
Konrád Naumann, Alfréd 
Neumann, Horst Sinde r_ 

mann, Willi Stoph. Harry 
Tisch és Faul Verner. 

A Politikai Bizottság ú j 
póttagjává választották 
Günter Schabowskit, a 
Neues Deutschland főszer-
kesztőjét. További PB-
póttagok: Werner Jarowins_ 
ky, Günter Kleiber, Egon 
Krenz, Inge Lange, Marga-
rete Müller, Gerhard Schü-
rer és Werner Walde. 

A KB Központi Ellenőrző 
Bizottságának elnöke ismét 
Erich Mückenberger lett, a 
Központi Revíziós Bizottság 
elnöke pedig Kurt Seibt. 

Záróbeszédében Erich Ho-
necker, az NSZEP KB 
főtitkára méltatta a hatna-

pos pártkongresszus jelen-
tőségét és újból hangsúlyoz-
ta, hogy az emberek javára, 
a nép boldogulására követ-
kezetesen végrehajtják az 
NSZEP határozatait. A párt 
a nyolcvanas évekre kijelöl-
te a továbbhaladás ú t j á t 

Erich Honecker rámuta-
tott, hogy e feladatok végre-
hajtásához békére van szük-
ség 

Az NSZEP KB főtitkára 
hitet tett a nemzetközi szo-
lidaritás elmélyítése, a 
nemzetközi kommunista és 
munkásmozgalom Ö6szefor-
rottságának erősítése mel-
lett. 

A kongresszusi ülés az 
Internacionálé eléneklésé-
vel ért véget 

Csütörtökön délután az 
NSZEP X. kongresszusának 
záróaktusaként fogadást ren-
deztek a kongresszuson 
részt vett külföldi delegáci-
ók tiszteletére. 

A fogadáson részt vett 
Németh Károlynak, a Politi-
kai Bizottság tagjának, a KB 
titkárának vezetésével az 
MSZMP küldöttsége is. 

BEREGOVOJ 
KÖSZÖNTÉSE 

A hatvanéves Georgij Be-
regovoj altábornagyot, az űr-
hajósok Jur i j Gagarinról el-
nevezett. kiképző központjá-
nak vezetőjét, a Szovjet— 
Magyar Baráti Tarsaság alel-
nökét köszöntötték meleg sze-
retettel születésnapján, csü-
törtökön a moszkvai magyar 
nagykövetségen. Szűrös Má-
tyás moszkvai nagykövetünk 
adta át Georgij Beregovoj-
nak a Magyar—Szovjet Ba-
ráti Társaság elnöke, Apró 
Antal köszöntő levelét, vala-
mint az MSZBT aranykoszo-
rús jelvényét, amellyel szü-
letésnapja alkalmából tün-
tették ki a két nép barátsá-
gának. együttműködésének 
szolgálatában kifejtett mun-
kásságáért. Czinege Láios 
hadseregtábornok dísztőrt 
ajándékozott Beregovoj al-
tábornagynak. 

FEGYVERÜZLET 
Az amerikai kormány űgy 

döntött, hogy földi légelhárí-
tó radar áliomasokat és 10 

ezer tankelhárító rakétát ad 
el Szaúd-Arábiának — je-
lentették csütörtökön a had-
ügyminisztériumhoz közel-
álló források. 

TANÁCSKOZÁS 
VARSÓBAN 

A PAP lengyel hírügynök-
ség jelentése szerint csü-
törtökön Varsóban ülést tart 
a LEMP rendkívüli kong-
resszusát előkészítő bizott-
ság. A tanácskozáson Stanis-
law Kania. a KB első titká-
ra elnököl. A lengyel hírügy-
nökség jelentése szerint az 
ülés központi témája a párt 
szervezeti • szabályzatának 
módosításával kapcsolatos 
kérdések, az erre vonatkozó-
an beérkezett javaslatok 
megvitatása. 

ÉIISÉGSZTR AJKOLÖ 
HALÁLA 

Meghalt. Sigur Debus. a 
hamburgi börtönben éhség-
sztrájkot folytatott terroris-
ta — jelentették csütörtökön 
hivatalos források. 

Tizenhetedik alkalommal 
rendezik meg a húsvéti nem-
zetközi autóstalálkozót Kő-
szegen és Szombathelyen. A 
hazai autósokon kívül zömmel 
Ausztriából, Jugoszláviából 
és Csehszlovákiából vár ják 
autós csoportok érkezését 
Vas megyébe. A hazai és 
külföldi vendégek szombaton 
Kőszeg nevezetességeivel és 
környékével ismerkednek, 
este pedig a Jurisics várban 
folklórműsort adnak részük-
re. Vasárnap rendezik meg 
Kőszegen és környékén a 
nemzetközi autós ügyességi 
versenyt. A legjobban sze-
replő klub elnyeri Kőszeg 
város vándorserlegét- Este a 
Jurisics várban autósbált 
tartanák, s , itt osztják ki a 
verseny díjait. 

A találkozó utolsó napján, 
húsvéthétfőn a nemzetközi 
go-kart versenyt ' bonyolítják 
le Szombathelyen. 

Megyénk mezőgazdaságáról 
Együttes ülést tartott a Közgazdasági Társaság 

és az Agrártudományi Egyesület megyei 
szervezetének elnöksége 

A megyei pártbizottság 
VI. ötéves területfejlesztési 
irányelveire vonatkozó hatá-
rozatai alapján megyénk 
mezőgazdaságának és élel-
miszeriparának előző öt évi 
eredményeit vette számba, 
illetve következő öit évi 
legfontosabb teendőit ösz-
szege2te a Csongrád megyei 
tanács vb mezőgazdasági és 
élelmezésügyi osztálya. Er-
ről az anyagról rendezett^ 
együttes vitát tegnap Sze-
geden a Magyar Közgazda-
sági Társaság és a Magyar 
Agrártudományi Egyesület 
megyei szervezetének elnök-
sége Horváth Gyulának, a 

Közgazdászok Szervezete 
megyei alelnökének vezeté-
sével. A beszámoló anyagá-
hoz Tóth Imre, a közgazdá-
szok mezőgazdasági szakosz-
tályának vezetője adott szó-
beli kiegészítést. Elmondotta 
a VI. ötéves terv megyei 
mezőgazdasági és élelmi-
szeripari feladatainak rész-
letesebb elemzésével azt a 
célt akarták szolgálni, hogy 
az állami gazdaságok, ter-
melőszövetkezetek ezek fi-
gyelembe vételével állítsák 
össze középtávú terveiket 
A megyei tanács vb mező-
gazdasági osztálya részletes, 

az egyes területekre adap-
tált információkat adott a 
mezőgazdasági nagyüzemek 
vezetőinek, a továbbiakban 
is konzultációs megbeszélé-
seket tart velük a VI. öt-
éves tervi feladatokról. A 
megyei tsz-szövetség kezde-
ményezésére 13 „mikrokör-
zet" üzemeinek vezetőivel 
vitatták meg a megyei 
irányelvből adódó helyi fela-
datokat. A szóbeli kiegészítés 
után a közgazdasági- és az 
agrártudományi egyesület 
szakemberei számos észre-
vételt és javaslatot tettek a 
beszámoló anyagához. 

Tervezők és körülmények 
Á mintalakóteleptől a felújításokig 

Aligha van olyan vállalat, 
szövetkezet ma Magyaror-
szágon, amely így vagy úgy 
ne érezte volna meg a gaz-
dasági életben bekövetkezett 
változásokat. S akadnak 
olyanok is, amelyek az át-
lagosnál is inkább szembe 
találták magukat e változá-
sok következményeivel. Alig-
hanem ezek közé tartozik a 
Szegedi Tervező Szövetkezet 
is. Hiszen az, hogy kevesebb 
pénz jut beruházásokra, nyil-
ván a tervezőknél érezteti 

Tájékoztató 

A gépjárművezető-képző 
munkaközösségekről 

A korábbi több hónapos 
— éves várakozási idő meg-
szüntetésére alakult munka-
közösségek tíz éve segítik a 
motorkerékpár- és gépjár-
művezetőképzést. A társula-
tok tevékenységéről számolt 
be csütörtöki sajtótájékoz-
tatóján Koncsik Béla. a gép-
járművezető-képző munka-
közösségek központi irodájá-
nak vezetője. 

Elmondta, hogy a munka-
közösségek segítségével mint-
egy 150 ezren sajátították el 
a motor- és autóvezetést- Az 
országban jelenleg 429. el-
méletileg és gyakorlatilag 
jól felkészült, képzett fő- és 

kiegészítő foglalkozású ok-
tatóval dolgoznak. A munka-
közössegek saját erőből a 
tandijak felhasználásával 
alakították ki országos há-
lózatukat, 14 tanteremmel is 
rendelkező 28 ügyfélfogadó 
irodajukat. s a hat saját ke-
zelésű tanpályát. 

A munkaközösségeik külö-
nösen sokat tettek a több-
ségében fiatal motorosok 
képzésében. Bevezették pél-
dául, hogy a tanulókat nem-
csak a zárt pályán, hanem az 
utcai forgalomban — elől-
hátul biztosító gépkocsival, 
URH-s irányítással — is 
gyakoroltatják. 

Csatorna készül 

A Dorozsmai út mentén zárt csatornát építenek a csapadék-
víz elvezetésére az c d ü g nyílt árok helyett. A Hódmezővá-
sárhelyi Közútépítő Vá lalat dolgozói fektetik le az 50 cen-
timéter átmérőjű csatornacsöveket, idén előreláthatólag a 

vasúti átjáróig végzik el ezt a munkát 

először hatását. S mégis, a 
gondok ellenére is jó évet 
zárt tavaly — pontosabban 
tavaly is — a tervező szö-
vetkezet. Hogy: miért tavaly 
is? Mert a Korábbi évek — 
1978 és 1979 — munkájáért 
kétszer egymás után kapták 
meg a kiváló címet, s nem 
vallottak szégyent a tavalyi, 
nehezebb esztendőben sem. 

De hát mit is érez a szö-
vetkezet a változásokból? 
Márta József, a szövetkezet 
elnöke sorolja: az ú j sza-
bályzók elviszik az eddigi 
nyereség jó részét; Aztán: a 
második félévben már jócs-
kán megcsappant a megren-
delések száma. Amíg eddig 
általában másfél- két évre 
volt lekötve a szövetkezet 
kapacitása, most csak fél-
háromnegyed évre. S amíg 
korábban elsősorban ű j épü-
leteket kellett tervezniük, 
most elsősorban a rekonst-
rukciók, fölújitások adják 
munkájuk nagy részét. 

Ezek a változások legföl-
jebb így elmondva hatnak 
kevéssé jelentősnek, pedig 
alapvetően meghatározzák a 
szövetkezet munkáját . Mert 
például egy-egy rekonstruk-
ció, felújítás tervezése jóval 
nehezebb, jóval nagyobb kö-
rültekintést igénylő munka, 
mint az ú j épületeké. Hiszen 
a tervező nem lát a falba, az 
elöregedett szerkezetekbe. 
Sokkal több gondot és időt 
kell hát fordítani a munkák 
előkészítésére. S az sem 
mindegy, hogy a tervezőnek 
rendre meg kell alkudnia a 
körülményekkel, a kész té-
nyekkel. 

A megváltozott helyzethez 
természetesen alkalmazkod-
nia kellett a szövetkezetnek, 
méghozzá munkaszervezési, 
szervezeti változásokkal. Az 
elmúlt év elején például két 
szervezeti egységet alakítot-
tak ki. Az egyik az új épü-
letek tervezésével, a másik 
csak a rekonstrukciókkal 
foglalkozik. Mindez termé-
szetesen egyáltalán nem 
könnyű feladat., hiszen me-
lyik tervező álmodik arról, 
hogy ő csakis felújításokkal 
foglalkozzék? Alighanem 
egyik sem. Am mivel a be-
ruházások területén is való-
di piac kezd kialakulni, eh-
hez a szövetkezetnek is 
mindenképpen alkalmazkod-
nia kellett. S ez volt az 
egyik nélkülözhetetlen lépés. 

Jelentősen csökkent a szö-
vetkezet létszáma is: az 
utóbbi öt évben 11 százalék-
kal. Ennek ellenére árbevé-
telük nőtt, tavaly elérte a 21 
millió forintot. Nőtt tehát az 
egy dolgozóra jutó termelési 
érték, s ebben nyilván a ja-
vuló munkaszervezés ját-
szotta a főszerepet, amint 
azt az előbbiekben említett 
példa is bizonyítja. Mást is 
tettek azonban. Tíz éve mű-
ködik számítógép a szövet-
kezetnél, amely a költség-
vetések készítése, az ügyvi-
tel elvégzése mellett elké-
szíti a termelésprogramozást 
is. Egyezteti az egyes embe-

rek munkáját, időben ponto-
san beosztja a különböző 
feladatokat, amelyeket más-
ként fejben sem igen lehet-
ne tartani. Azaz a számító-
gép végül is megszervezi a 
munkát. S erre szükség is 
van, mert a körülmények 
változása rtiagával hozta azt 
is, hogy — ahogyan Márta 
József mondja —: azelőtt a 
munkák szerveztek bennün-
ket, most nekünk kell szer-
veznünk a munkákat... S 
az sem elhanyagolható, hogy 
a tervezőknél programozható 
kisszámítógépek vannak, 
amelyek elvégzik a rutinszá-
mításokat. 

Munkájukat sokszor dí-
jak, máskor elismerés kí-
séri. Tavaly például a sze-
gedi városi tanács által 
meghirdetett versenyben el-
ső díjat kapott a Bocskai ut-
ca 6. szám alatti lakóhaz, 
amelynek fölújítását ök ter-
vezték. Sokat dolgoznak vi-
dékre is. Két lakóházépité-
si technológiával foglalkoz-
nak: a folyamatos öntesü-
vel és a Veloxszal, amely-
lyel öntött beton épületek 
húzhatók föl, bentmaradó 
zsaluzattal. A csehszlovák 
technológiának a gyorsatag 
(két hét egy családi ház) es 
az az előnye, hogy nagyon 
keves szakembert kíván, • 
olcsóbb is, mint más, kor-
szerű technológiák. Vaján 
már minta lakótelep epillt 
ezzel a technológiával, a mi-
nőség pedig a csehszlovák 
szállítókat is elismerésre 
késztette. Most dolgoznak 
azon, hogy a munkát gé-
pesasok, és többszintes épü-
letekre is alkalmazhatóvá 
tegyék. S teszik mindezt az-
zal a szándékkal, hogy hoz-
zájáruljanak a városok, s 
főként Szeged egyik nagy 
gondja, a foghíjbeépítés 
megoldásához. A jó munká-
nak általában több haszna 
is van. Például az is, hogy 
a Jajosmizsei tanácselnök — 
már ajánlatok birtokában, 
de a szövetkezet által ter-
vezett házakat látva — el-
jött hozzájuk: ők, a szövet-
kezet, mit tudna ajánlani? 
Ajánlottak hát kész ter-
veikből jó alaprajzú, jól 
szervezett kis alapterületű, 
viszonylag olcsón és gyorsan 
fölépíthető házakat. A vá-
lasztás végül is rajuk esett. 
Ebből is az a tanulság: 
gyorsabb, rugalmasabb, piac-
képesebb munkára van 
szükség. 

A továbbiakat illetően is 
ezt tart ják szem előtt a szö-
vetkezetnél. A rugalmasság, 
a sokoldalúság iránt meg-
növekedett igényeket. Csak 
egy példa: Szegeden nem-
igen lehet sehol iratokat, 
anyagokat sokszorosítani. A 
szövetkezetnél amúgy is van 
fénymásoló melléküzem. 
Szolgáltatásfejlesztési pályá-
zatot. adtak hát be, hogy 
gépet vásárolhassanak, s a 
lakosság és a vállalatok 
számára sokszorosító üzemet 
nyithassanak. Sz. I. 


